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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه ورود 
پول های نامشروع و نامعلوم قطعا فضا را آلوده 
و تیره و تار می کند، گفت: البته برآورد ما این 
است که این ارقام، سهم بالایی در سینما ندارند.

به گزارش »دنیای هوادار«، سیدعباس صالحی 
وجود  و  پولشویی  درخصوص  گذشته  روز 
باید  ایران، گفت:  پول های کثیف در سینمای 
حتما  هنر  و  فرهنگ  حوزه  که  داشت  توجه 
نیازمند کمک ها و حمایت های بخش خصوصی 
است و به همین دلیل، داده وسیعی از نیازهای 
وارد  فرهنگی  خدمات  و  تولیدات  زیرساختی، 

حوزه سینما می شود.
اینکه ورود پول مردم  وی تصریح کرد: در عین 
به عرصه فرهنگ و هنر موجب تداوم، پایداری و 
تأثیرگذاری بیشتر تولیدات در حوزه فرهنگ و هنر 
می شود؛ اما باید مراقبت کافی وجود داشته باشد 
که حوزه های فرهنگی و هنری که حساسیت های 
خاص خود را دارد به مسائلی که فضا را تیره و تار 

می کند، گرفتار نشود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه ورود 
پول های نامشروع و نامعلوم قطعا این فضا را آلوده و 
تیره و تار می کند، افزود: البته برآورد ما این است که 

این ارقام، سهم بالایی در سینما ندارند.

سهم اندکِ وزارت در اعطای مجوزها 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  سهم  صالحی 
در نظارت ها را به لحاظ تقسیم بندی حوزه های 
مسائل  در  گفت:  و  دانست  اندک  قانونی 
سرمایه گذاری بخش های مختلفی نسبت به صدور 
مجوزها و احراز صلاحیت  اقدام می کنند و حتی 
مبدأ مالی در بسیاری از حوزه ها از جمله صنعت 

قابل رؤیت نیست.

بررسی صلاحیت تهیه کنندگان و 
سرمایه گذاران 

به دلیل حساسیت حوزه  اینکه  بیان  با  صالحی 
فرهنگ و هنر، این حوزه نیازمند اقدامات ویژه ای 
است؛  اضافه کرد: در همین راستا، اقدامات مهمی در 
حوزه صلاحیت تهیه کنندگی و در حوزه نوع تملک 

و حوزه سرمایه گذاری در حال انجام است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه 
پیگیر تسریع وصل اینترنت گوشی های تلفن 
همراه هستیم، گفت: هیچ چیزی جای اینترنت 
را نمی گیرد، شبکه ملی اطلاعات و اینترنت هر 

کدام جای خود را دارد.

آذری  محمدجواد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
جهرمی روز گذشته درخصوص قطع اینترنت 
تلفن های همراه و زمان وصل مجدد آن، گفت: 
وزارت ارتباطات درخصوص قطع و وصل اینترنت 
تصمیم گیر نیست و این وظیفه بر عهده شورای 

امنیت کشور است.
وی با بیان اینکه شورای امنیت کشور با توجه 
به شرایط امنیتی موجود و براساس ارزیابی هایی 

که داشته دستور وصل مجدد اینترنت برخی 
از مناطق را باتوجه به بازگشت آنها به شرایط 
عادی ابلاغ کرده است، ادامه داد: پیگیر تسریع 
وصل اینترنت گوشی های تلفن همراه هستیم 
و به محض ابلاغ دستور وصل مجدد،  آن را 

اجرا می کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درخصوص 
نیاز کشور  اینترنت ملی پاسخگوی  آیا  اینکه 
است، گفت: نیازهای پایه ای مورد نیاز کسب و 
کارهای کشور طبق سند تبیین الزامات شبکه 
گذشته  در  و  کرده  پیشرفت  اطلاعات  ملی 
گزارش داده بودیم که ۸۰ درصد از این سند 

اجرایی شده است.
آذری جهرمی با تأکید بر اینکه قطع اینترنت در 

وزارت  ادعاهای  که  بود  فرصتی  سراسر کشور 
سند  زمینه  در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات دیده شود، 
عنوان کرد: مشخص شد که با استفاده از شبکه 

ملی اطلاعات خدمات پایه وجود دارد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار البرز با 
تأکید بر برخورد قانونی با هرنوع احتکار گفت: 

افزایش قیمت در هر نوع کالا ممنوع است.

جهانگیر شاهمرادی روز گذشته در جلسه تنظیم 
بازار البرز افزود: هیچ افزایش قیمتی نباید در 
کالاها باشد حتی توجیه کارشناسی نیز در این 

زمینه قابل پذیرش نیست.
جمله  از  نظارتی  های  دستگاه  داد:  ادامه  وی 
تعزیرات حکومتی باید به صورت هفتگی گزارش 

های لازم را در این زمینه ارائه  دهند.
شاهمرادی با تأکید بر رصد بازار های البرز گفت: 

با توجه به اینکه کشور هیچ کمبودی در میزان 
هدف  با  رصدها  این  نداریم  مختلف  کالاهای 

کنترل قیمت و رفع کمبودها است.
شهرستان   ۶ فرمانداران  کرد:  خاطرنشان  وی 
استان البرز باید نشست های تنظیم بازار را به 

صورت هفتگی مورد بررسی قرار دهند.
قابل ذکر است با افزایش قیمت بنزین و رواج 
شایعاتی مبنی بر افزایش قیمت تمام کالاهای 
اساسی از جمله نرخ حمل و نقل درون شهری 
و برون شهری کارگروه تنظیم بازار استان البرز 
به صورت جدی وارد عمل شد. در نشست دیروز 
تنظیم بازار البرز سازمان صمت و جهاد کشاورزی 

این استان گزارشی از وضعیت بازار و برنامه های 
پیش بینی شده برای جلوگیری از افزایش قیمت 

در کالاهای مختلف اراءه دادند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

سهم پول های کثیف در سینما بالا نیست!

»آذری  جهرمی«: 

هیچ چیزی جای »اینترنت« را نمی گیرد!

»شاهمرادی« خبر داد:

ممنوعیت افزایش قیمت در استان

خبر اول

اینترنت

از »البرز« چه خبر؟

سرهنگ »محمد اقبالی«: 
مردم فریب پیامک های

جعلی را نخورند
رئیس پلیس فتا استان البرز با اشاره به موضوع سبد 
معیشتی مردم از سوی دولت گفت: در این وضعیت مردم 

فریب پیامک های جعلی را نخورند.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، سرهنگ محمد 
اقبالی روز گذشته عنوان کرد: با توجه به اینکه درزمان حاضر 
سبد معیشتی دولت، ثبت نام کارت سوخت و افزایش سهمیه 
بنزین از سوی دولت در حال انجام است کاربران مراقب ترفند 

احتمالی کلاهبرداران مجازی دراین شرایط باشند.
وی اضافه کرد: دریافت خدمات ازسوی دولت به هیچ وجه 
از طریق پیامک انجام نمی شود و مردم باید برای ثبت نام و 
گرفتن خدمت حتما از طریق مجاری رسمی )سایت دولت 

همراه( اقدام کنند.
برخی افراد شیاد با ارسال پیامک با موضوع نام نویسی کارت 
سوخت، طرح معیشتی دولت و افزایش سهمیه سوخت و  
رمز یک بارمصرف اقدام به کلاهبرداری کرده که کاربران باید 

هوشیار باشند.
کلاهبرداران با این شیوه به دنبال دریافت شماره کارت بانکی، 

رمز دوم، تاریخ انقضا و CVV2  هموطنان هستند.
مجرمان با راه اندازی سایت جعلی و ارسال پیامک، اقدام 
بانک ها  جعلی  درگاه های  به  کاربران  هدایت  و  فریب  به 
درخصوص جلوگیری از قطع یارانه ها می کنند که مردم باید 

برای پیشگیری از هرگونه جرم هوشیار باشند.
کلاهبرداران پس از هدایت متقاضیان به درگاه های جعلی 
)فیشینگ(، اطلاعات کارت بانکی آن ها را کسب و سپس 

اقدام به برداشت غیر مجاز از حساب آنان می کنند.
کاربران چنانچه پیامی با مضمون قطع یارانه، افزایش سهمیه 
سوخت، تعیین رمز یک بار مصرف دریافت کردند، به طور 
حتم  صحت آن را با مراجعه به سایت همان سازمان و مراجع 

ذیربط پیگیری کنند.
سرهنگ اقبالی خاطرنشان کرد که  چنانچه مردم به دلیل 
ناآگاهی اطلاعات بانکی خود را در اختیار این افراد سودجو 
و کلاهبردار قرار داده اند، بلافاصله رمز دوم اینترنتی خود 
را تغییر دهند و برای فعال سازی رمزهای یک بار مصرف 

کارت های بانکی خود اقدام کنند.

»رئیس بسیج جامعه پزشکی
استان البرز« خبر داد:

حضور تیم های پزشکی
در مناطق محروم

به  که  البرز گفت  استان  بسیج جامعه پزشکی  رئیس 
مناسبت هفته بسیج 40 تیم درمانی بسیج به مناطق 

محروم و روستاهای استان اعزام شدند.

دکتر علی جمال محمدی روز گذشه افزود: در قالب این 
مورد  مناطق  به  مستقیم  صورت  به  نفر   ۲۵۰ ها  اکیپ 
نظر اعزام می شوند و در حوزه پزشکی عمومی و پزشکی 
تخصصی شامل چشم پزشکی، توانبخشی، دندانپزشکی، 

پرستاری، مامایی ارائه خدمات دارند.
وی با اشاره به اینکه خدمات این جامعه از پیش از آغاز هفته 
بسیج و در روز چهارشنبه هفته گذشته با استقرار ۴۰ اکیپ 
البرز شروع شد، گفت:  استان  کنگره شهدای  در  درمانی 
همچنین در روز پنجشنبه پس از گلباران مزار شهدا، اعزام 

تیم ها به مناطق مختلف آغاز شد.

پلیس فتا

خبر
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3 اجتماعی

مهدی تیموری

بیش از یک هفته از تصمیم ناگهانی، شوک برانگیز 
و حتی جنجالی »سران سه قوه« می گذرد. بله از 
همان طرح »سهمیه بندی سوخت« که باعث افزایش 
سه برابری قیمت بنزین در شبِ میلاد پیامبر شد، 
سخن می گوییم! اینکه چه شد و چه در آن جلسه 
گذشت تا خروجیِ آن این شوک بر مردم باشد، بر ما 
هم پیدا نیست؛ خصوصا که روز گذشته »پایگاه خبری 
رجانیوز« خبری مبنی بر انتشار جزئیات مهم نامه 
مخالفت آیت الله رئیسی با »ساز و کار اجرایی طرح 
سهمیه بندی بنزین« منتشر کرده تا زوایای پنهان و 
پرسش هایمان از این رخداد بیش از پیش شود. ضمن 
اینکه هنوز هم یک پرسش اساسی برای ما و احتمالا 
این است که »آیا دولت نمی  همگان مطرح و آن 
توانست بنزین را با یک شیب ملایم و به تدریج گران 
کند؟« اگر تا به امروز شما پاسخش را گرفته باشید، 
حتما ما هم گرفتیم! توجه کنید که شوک قیمتی 
همین چند وقت پیش حاصل از جهش قیمت ارزی و 
ریزش شدید قدرتِ پول ملی واقعا فشار شدیدی را به 
اقشار کم درآمد جامعه وارد کرده و مردم واقعا در خود 
توانایی هضم فشار جدید را نمی بینند و با این گرانی 
عملا چشم انداز مشخصی برای ادامه روند چرخیدنِ 
چرخ معیشت خود ندارند. این ها و صد البته اخباری 
که هر روزه از دزدی ها، کلاهبرداری ها و اختلاس 
ها و رانت خواری های مسئولان و آقازاده هایشان در 
جامعه می شنوند و می بینند جملگی باعث می شود 
اعتمادی به این مسئولان نداشته باشند و این برنامه 
را هم در ادامه همان روندی می بینند که گویا دولت 
می خواهد مشکلاتی که فساد مسئولان برای خزانه 

مملکت ایجاد کرده را از »جیب مردم« حل کند!
)دوشنبه(  امروز  به  تا  جمعه  آن  از  که  خلاصه 
1۰ روز گذشته و کشور دستخوش اتفاقات، پدیده ها 
و ناملایمات بسیاری شده است. از اعتراضات مسالمات 
آمیز مردمی و خاموش کردن ماشین هایشان که 
ریزی شده  برنامه  های  آشوب  تداخل  با  متأسفانه 
برخی از نیروهای ناشناس که به مسیر درستی منتج 

نشد تا قطعی بی سابقه و سراسری اینترنت و...

»اعتراض«؛ حق مسلمی که با »اغتشاش« از 
مردم گرفته شد

به دنبال انتشار خبر »آغاز طرح سهمیه بندی بنزین« 
و به تبع آن افزایش قیمت سه برابری اش، گروه هایی 
از مردم در اعتراض به این موضوع تجمع های خیابانی 
برگزار کردند اما همگان دیدیم که چگونه مردم مهلتِ 
حملات  در  اعتراضشان  فرصت  و  نیافتند  اعتراض 
به  مسلح  و  دیده  آموزش  »اغتشاشگران«  ویرانگر 
تلی از آتش تبدیل شد و به فنا رفت. از بیست و یک 
قرن پیش تا به امروز سابقه نداشته که »دودوتا پنج 
تا شود«! آیا کسانی که در خوابِ خرگوشی به سر می 

برند و این آشوبگری ها را از »مردم« می دانند ذره ای 
به این موضوع اندیشیده اند که اساسا مردم برای چه 
باید »بانک« را که پول های خودشان در آن جاست 
را به آتش بکشند؟ یا »درختان« را قطع کنند؟ و یا 
دست به تخریب اموال عمومی بزنند و به حقوق دیگر 
افراد تعدی کنند؟ آیا همه این ها برای اعتراض به 
گرانی »سه برابری« بنزین که خودش »ده ها برابر« 
خسارت به مردم بار آورده، عقلانی است؟ کدام مردمِ 
و  ریزی  برنامه  بدونِ  خودجوش،  توانند  می  عادی 
»آموزش« ظرف تنها چند دقیقه چندی مرکز دولتی 

را با حجمِ زیادی از آتش غوطه ور سازند؟ 
پر واضح است که مسأله »قیمت حامل های انرژی« در 
سراسر دنیا کانون های اعتراضی را به غلیان می اندازد 
و همین مسأله به بانک اطلاعاتی برای مسئولان تبدیل 
می شود تا با بررسی این کانون های اعتراضی و ارزیابی 
آن ها برای آن طبقه اجتماعی که کنشگر افروخته شدن 
این کانون ها بوده اند طرحی بریزند تا دست کم آسیب 
کمتری متوجه آن ها شود. اما در آشوب های اخیرِ 
کشورمان اساسا بسیاری از طبقات اصلا فرصت عرض 
اندام و طرح مطالبات خود را به خاطر افزایش وحشتناک 
خشونتی که از بیرون به این اعتراضات تزریق شد، 
نیافتند و حتی فرصت تجمعِ واقعی به »مردمِ معترض« 

ندادند چه برسد به طرح مطالبات! 

دولتی که قرار بود دستش روی دکمه 
»فیلترینگ« نرود اما »اونچنان«

 فیلتری کرد که...
از عصر شنبه گذشته یعنی درست ساعاتی پس از 
آن که مردم به گرانی بنزین واکنش نشان دادند تا 
همین یکی دو روز گذشته، کل کشور به طور همگانی 
با »قطعی اینترنت« مواجه بود. به گونه ای که تنها 
سایت های داخلی باز می شدند و هیچ گونه دسترسی 
به »گوگل« و سرویس هایش، ایمیل، پیام رسان های 
خارجی مانند تلگرام و واتساپ، اینستاگرام و به طور 
کلی هرچیزی که تولید داخل نباشد وجود نداشت 
و لابد اصلا هم اهمیتی نداشت که چه تعداد بالایی 
از افراد که کسب و کارشان، تحصیلشان و پژوهش 
هایشان وابسته به فضای مجازی بوده متحمل این 
ضرر هنگفت شده اند! اینکه دولت با همکاری صدا 
و سیما سعی در پاک کردنِ صورت مسأله و پخش 
شبکه  از  یکی  در  مضحک  تصویریِ  گزارش  یک 
های خبری برای دفاع از قطعی اینترنت و رضایت 
)!( عاقلانه و منطقی  اتفاق  این  از  حداکثری مردم 

است؟ ما که اینچنین فکر نمی کنیم.
فارغ از این که چقدر این رفتار غیر حرفه ای بوده، 
دولت باید بداند که همه چیز در وهله اول متوجه 
برای  تفصیل  به  را  برنامه هایش  است که  خودش 
مردم روشن نکرده و روی آگاهی آن ها حساب باز 
نکرده است. آیا واقعا گزاف و بیهوده است که خواستار 
فعلی  دولتِ  تصمیمات  و  مردم  میان  »شفافیت« 
باشیم؟ خودتان کلاهتان را قاضی کنید. این روی 
آوردن به ایجاد »شوک« و به یکباره نیمه شب اعلام 
کردن گرانیِ سه برابری بنزین، با کدام عقل سازگاری 
همین  مردم  اعتراضات  اولیه  محرک  قطعا  دارد؟  
تصمیم شما بر ایجاد شوک بوده و شاید عناصر معاند 
در ادامه به صفوف مردم پیوسته باشند. حال به جای 

این که مردم را به آرامش دعوت کنید، ارتباطات آن 
ها را هم قطع کردید. به راستی یادتان است که چه 
می گفتید آقای روحانی؟ اینکه قرار نیست »دستتان 
روی دکمه فیلترینگ برود...«؟ همه اش حرف بود؟ 
فیلتر که سهله! »اونچنان« سیمِ اینترنتِ کل کشور 
رو از برق کشیدید که هنوز هم دسترسی ها به طور 

کامل وصل نشده!

»بنزین« دیگر گران شده؛ حال باید چه کنیم؟
بنزین گران شد. ثبت و تصویب هم شد. اعتراضات هم 
شنیده شد و راه به جایی نبرد. حتی آشوب هم شد 
که خوشبختانه پس از چند روز، کشور به حالت عادی 
برگشته است. آیا تحلیلی برای »پس از« گرانیِ بنزین 
هم داشته ایم؟ قطعا ما هم به این تصمیمِ عجیب و 
عجولانه »سران سه قوه« به شدت معترضیم و هنوز 

هم نتوانستیم آن را هضم کنیم؛ اما آخرش که چه؟ 
»مهدی تقوی« استاد دانشگاه در گفتگو با »روزنامه 
ایران« عنوان کرد:»افزایش قیمت یک حامل سوخت 
در هفته گذشته و پرداخت یارانه های حمایتی از محل 
منابع ایجاد شده، به عنوان یک راهکار اصلاحی صورت 
گرفت که سه قوه مجریه، مققنه و قضائیه با آن موافق 
بودند. اما بر این باورم که زمان اجرای این اقدام اکنون 
نبود و با این گام امکان اصلاحات دیگر در شرایط 
فعلی از بین رفت. چرا که ما کشور واردکننده بنزین 
نبودیم. از سوی دیگر، توزیع پول حاصل از اصلاح 
قیمت بنزین، به مرور تورم زا خواهد شد و این سیاست 

نیازمند بازنگری جدی است.«
همان طور که پیش از این هم نوشته بودیم، احتمال 
تورم زا بودن این طرح بسیار بالاست اما تا اینجای 
کار هرچه از دولتمردان شنیده ایم در این چند جمله 
زیبا)!( خلاصه شده که »افزایش قیمت بنزین تاثیری 
بر تورم ندارد«. آخر مگر می شود افزایش قیمت بنزین 
بر تورم و یا قیمت دیگر اجناس و کالاها تاثیر نگذارد؟! 
هنوز مهر این حرف هایتان خشک نشده اما »ما« در 
همین چند روز با گرانی چند برابری »گوجه فرنگی« 
مواجه شده ایم! هرچند صحبت از گرانی گوجه فرنگی 
با دولت و کابینه ای که از بیخ »لاکچری پرور« است، 
اساسا »آب در هاون کوبیدن« می ماند. قطعا آقایان 
بهتر از هرکسی می دانند که افزایش قیمت بنزین 
»تبعات« به همراه دارد. گرانی بنزین بدون تردید برابر 
است با گرانی همه چیز؛ افزایش قیمت »حمل و نقل 

و ترابری«، »خانه«، »بیمه«، و هزاران چیز دیگر که از 
گران شدن بنزین مانند آب خوردن حاصل می شود! 
از این رو پرداختی »یارانه«ها را هم افزایش دادند و این 
نشان می دهد که دولت به تبعات گرانی بنزین واقف 
است اما افسوس که »صرفا واقف« است و در »عمل« 
چیز دیگری نشان می دهد. اگر می دانستیم دولت 
ذره ای با این اقدام قرار است راه و چاهی در حمل و 

نقل باز کند ولله دل هیچ کس نمی سوخت.
و اما »سهمِ ما« چیست؟ ما باید چه کنیم؟ مسلما 
تصمیم گیرنده اصلی در حوزه اقتصاد و تعیین قیمت 
ها نیستیم؛ اما آیا این بدان معناست که هیچ نقش 
دیگری نداریم؟ ابدا اینگونه نیست. چه درخواستی 
مهم تر از این که در وهله اول از حاکمیت بخواهیم 
یک »مکان« و »جا«ی مشخصی برای »اعتراضات 
مردمی« فراهم کند تا در شرایط اینچنینی اینگونه 
تر و خشک باهم نسوزند؟ مطمئنا اگر چنین شود، 
مردم خودشان به حسابِ اغتشاشگران خواهند رسید 

و نمی گذارند کسی به اموالشان آسیب بزند. 

»دنیای هوادار« از سیر تا پیاز »افزایش قیمت بنزین« گزارش می دهد؛

آتش اغتشاش و سکوت اعتراض!
»اعتراض«؛ حق مسلمی که با »اغتشاش« از مردم گرفته شد

و اما »سهمِ ما« چیست؟ ما 
باید چه کنیم؟ مسلما تصمیم 
گیرنده اصلی در حوزه اقتصاد 
و تعیین قیمت ها نیستیم؛ اما 

آیا این بدان معناست که هیچ 
نقش دیگری نداریم؟ ابدا 

اینگونه نیست. چه درخواستی 
مهم تر از این که در وهله 

اول از حاکمیت بخواهیم یک 
»مکان« و »جا«ی مشخصی 

برای »اعتراضات مردمی« 
فراهم کند تا در شرایط 

اینچنینی اینگونه تر و خشک 
باهم نسوزند؟ مطمئنا اگر چنین 
شود، مردم خودشان به حسابِ 

اغتشاشگران خواهند رسید و 
نمی گذارند کسی به اموالشان 

آسیب بزند. 

گزارش روز
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وزیر صنعت: 
کالاهای اساسی مردم

تأمین شده است

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز کالاهای اساسی 
مردم تأمین شده و مشکلی در این زمینه وجود ندارد و از 
مجموع 100 قلم کالای مصرفی ضروری مردم فقط قیمت1۶ 
قلم با افزایش حدود پنج درصدی روبرو شدند که هماهنگی 
های لازم با تعزیرات حکومتی برای برخورد جدی و خارج از 

نوبت در این موارد انجام شده است.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، »رضا رحمانی« شنبه شب در جلسه شورای 
معاونان این وزارتخانه به برنامه های ویژه وزارتخانه در 
کنترل بازار پس از اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین در 
مورد رضایت  موجود  رویکرد  افزود:  و  اشاره کرد  کشور 
مسئولان امر است و نباید اجازه داده شود برخی افراد از 

شرایط سوء استفاده کنند.
وزیر صنعت خاطرنشان کرد: اکنون با توجه به تدابیر اتخاذ 
شده به منظور تأمین کالاهای اساسی و ضروری مورد 
نیاز کشور و همچنین زنجیره تولید کشور هیچ مشکلی 

وجود ندارد.
در عموم  قیمت ها  موجود  گزارش های  افزود: طبق  وی 
کالاها دارای ثبات است و بیشتر نگرانی بابت جو روانی 
بازار بوده که با افزایش حجم بازرسی ها این مشکل نیز تا 

حدود بسیاری رفع شده است.
رحمانی تأکید کرد: امروز در زمینه موضوع کنترل بازار، 
اتاق اصناف و اتحادیه های تحت پوشش در سراسر کشور 
باید پیشگام شوند و روسای استان ها در زمینه زنجیره 
تولید به ویژه در مورد 1۰۰ قلم کالای ضروری با حساسیت 

و جدیت ویژه ای ورود کنند.
مدیران  همه  امروز  اصلی  رسالت  کرد:  خاطرنشان  وی 
ستادی و استانی این وزارتخانه، کنترل دقیق بازار و تأمین 

حداکثری حقوق مردم است.
وزیر صنعت همچنین در ارتباط با تفویض اختیارات به 
استان ها گفت: این مهم، سیاست کلی وزارت صنعت  در 
چارچوب ارتقای فضای کسب و کار و بهبود شرایط موجود 
است و در هر موردی که منع قانونی وجود نداشته باشد، 

تفویض اختیار انجام می شود.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  مسئول  مقام  این 
گفت: وزارت صنعت امسال در هفت محور و ۳۴ برنامه 
از جمله تعمیق ساخت داخل، توسعه صادرات، توسعه 
کار،  و  کسب  فضای  بهبود  معدنی،  صنایع  و  معادن 
توسعه فناوری و غیره، برنامه های خود را با جدیت 

دنبال می کند.
وی اضافه کرد: همه استان ها باید این برنامه ها را اولویت 
کاری خود قرار دهند و حتی ظرفیت های بالقوه سایر 
مسئولان و تشکل های بخش خصوصی را در این موارد 

فعال کنند.
رحمانی تأکید کرد: نهضت ساخت داخل یکی از موارد 
بسیار مهمی است که امسال در صدر برنامه ها قرار دارد و 
مراتب اجرای آن به رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهوری 
و مجلس شورای اسلامی اعلام می شود و به طور حتم 
اثرگذاری بالایی در آینده صنعت و خودکفایی کشورمان 

خواهد داشت.

ارز دیجیتال قابل داد و ستد نیست
وی با اشاره به موضوع ابلاغ دستورالعمل اجرایی استخراج 
ارز دیجیتال از سوی وزارتخانه، افزود: با توجه به مصوبه 
دولت، اکنون فقط استخراج این ارز ها مجاز است و قابل 

داد و ستد در داخل کشور نیست.

صنعت و معدن

   دکتر علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

گزافه نیست اگر فعالیت در حوزه دیجیتال 
دنیای  در  اقتصادی  فعالیت  پیچیده ترین  را 
کنونی بدانیم. روند پیشرفت ها در این حوزه 
آنچنان سریع است که حتی پیش بینی دو یا 
این  سه سال آینده نیز دشوار می نماید. در 
به  و  دارید  ایده جدیدی  هم  شما  اگر  میان 
ارائه محصولی جدید، خواه یک گجت  فکر 
برای  برنامک  یک  محدود،  قابلیت های  با 
گوشی های هوشمند یا حتی یک بازی ساده 
رایانه ای باشید، باید خود را برای رویارویی با 

دنیایی از موانع و مشکلات آماده کنید.
جمله  از  کشورها  از  بسیاری  در  این که  با 
کشورمان ایران، پارک های فناوری از ایده های 
نو پشتیبانی کرده و زمینه را برای طراحی و 
عرضه آن ها به بازار فراهم می کنند، اما باز هم 
این مسیر نیازمند هوشیاری و سرعت عمل 

فراوانی است.
با  دیجیتال  دنیای  در  زیادی  شرکت های 
شکست روبه رو می شوند و برخی نیز در مدت 
دست  فراوانی  ثروت  و  شهرت  به  کوتاهی 
می یابند. بنابراین خوب است از تجربیات این 
شرکت های نوپای موفق برای مدیریت بهتر 
امور و رویارویی با موانع پیش رو استفاده کرد.

بیایید با هم هفت نکته مهمی را که باید در 
مسیر راه اندازی کسب و کار دیجیتال مد نظر 
قرار دهیم از زبان افراد موفق در این حوزه 

بشنویم:

1. عدم محدودیت بخشی به ذهن
ویلیام ولفرام، بنیانگذار شرکت تجارت الکترونیکی 
DealDash که در زمینه حراج آنلاین فعالیت 
ایده  وقتی صاحبان  است  باور  این  بر  می کند، 
کردن  عملی  برای  سرمایه گذار  جستجوی  در 
طرح هایشان با انتقاد و ترشرویی دیگران روبه رو 
می شوند، نباید دلزده شده و میدان را خالی کنند.

او می گوید: »شما به عنوان موسس یک شرکت 
نوپا باید تمرکز خود را بر حرکت هر چه بیشتر 
به سمت هدفتان بگذارید. به همین دلیل ممکن 
است در جلسه ای که با یک سرمایه گذار دارید، 
طرحتان  روی  سرمایه گذاری  به  را  او  نتوانید 
تشویق کنید، اما در عوض نکته ای سودمند و 
کاربردی را در میان سخنانش بشنوید. خلاصه 
این که نباید ذهنتان را محدود کرده و هدف اصلی 

خود را همیشه مد نظر قرار دهید.«

2. متفاوت باشید
ایکا پانانن که سه سال پیش شرکت نوپای خود را 
با نام »سوپر سل« )Supercell( پایه گذاری کرد، 

توانسته با دو محصول خود یعنی بازی استراتژیک 
جنگی Clash of the Clans و بازی دیگری به 
نام Hay Day اسم و رسمی در دنیای برنامک های 
iOS برای خود دست و پا کند. او به شرکت های 
نوپا توصیه می کند همچنان به خلاقیت ادامه داده 

و از شکست استقبال کنند.
وی می گوید: »مهم نیست چه برنامک هایی در 
دنیای گوشی های هوشمند و تبلت ها پر طرفدار 
است، نکته مهم این است که شما نباید سعی 
کنید خودتان را با روند فعلی منطبق کنید. در 
مقابل باید به دنبال ایده های جدید و هیجان انگیز 

دیگری باشید.«
از  یک  هر  از شکست  حتی  سوپرسل  شرکت 
محصولاتش استقبال هم می کند و همه کارکنان 
شرکت در کنار هم با خوردن یک کیک، این 
می گوید:  پانانن  می گیرند!  جشن  را  شکست 
انرژی  و  ما وقت  نیست که همه  »هیچ شکی 
زیادی را صرف طراحی محصولی جدید می کنیم 
و شکست آن بی شک دلخواه ما نیست، اما در 
حقیقت هر شکست درس های زیادی را به همراه 
دارد. پس از هر شکست با هم در مورد آن صحبت 
نقاط قوت و ضعف عملکردمان  کرده و درباره 
حرف می زنیم. سپس با مطالب جدیدی که از 
شکست می آموزیم جشن کوچکی در شرکت به 

پا می کنیم.«

3. هر مشاوره و یا نصیحتی را قبول نکنید
جوکا هیلونن، شرکتی را برای تولید بازی برای 
وی  است.  کرده  راه اندازی  نینتندو  کنسول 
می گوید: »در دوره ای که فعالیتمان را در پارک 
حوزه های  از  کارشناسانی  کردیم،  آغاز  فناوری 
مختلف توصیه های متفاوتی به ما کردند. اگر قرار 
بود به همه این توصیه ها عمل کنیم، به احتمال 
زیاد تا حالا هیچ پیشرفتی نمی کردیم و در همان 

وضعیت اولیه می ماندیم.«
در مسیر راه اندازی و نیز گسترش کسب و کار 
دیجیتال، توصیه های زیادی را خواهید شنید، اما 
نباید به همه آنها توجه کنید؛ فقط برخی از آنها را 

برگزینید و به کار ببندید.

4. تعادل داشته باشید
مارکوس هالتونن که شرکت موفق و نوپای او با 
نام Small Giant هنوز یک ساله هم نشده، بر 
این باور است برای آغاز کار باید تیمی از افراد با 

استعدادها و توانایی های مختلف را تشکیل دهید.
او می گوید: »جمع کردن یک عده آدم با استعداد 
چه  به  ببینید  باید  نیست.  کافی  به تنهایی 
مهارت هایی نیاز دارید و آنگاه به دنبال یافتن آن 
مهارت در میان اعضای گروه یا انتخاب اعضای 

جدیدی باشید.«

5. داشتن چشم اندازی از آینده
سازنده  شرکت  گذار  پایه  که  زیلاکوس  تینا 
ترسیم  است،   Yoga Retreat برنامک 
چشم اندازی از آینده را برای ادامه حضور مقتدرانه 

در بازار ضروری می داند.
او می گوید:»اگر برای انجام مرحله بعدی کارتان 
نیاز به سرمایه دارید، در حین انجام مرحله فعلی 
و  بروید  پروژه، سراغ سرمایه گذاران مختلف  از 
رایزنی کنید. ممکن است برخی سرمایه گذاران 
باشند،  نداشته  سرمایه گذاری  به  تمایلی  فعلا 
همین  شوند.  علاقه مند  کارتان  به  بعدها  ولی 
علاقه مندی بموقع فعالیت تان می تواند آنها را در 
آینده به سوی شما جذب کند. در واقع با این 
کار به استقبال آینده می روید و روابط خوبی با 

سرمایه گذاران ایجاد می کنید.«

۶. رقابت خوب است اما همه چیز نیست!
امر  است  جریان  در  که  رقابتی  نظر داشتن  در 
را  تمرکزتان  تمام  نباید  اما  است،  پسندیده ای 

صرف رقابت کنید.
شرکت  یک  پایه گذار  و  مدیر  که  پانانن  جوها 
می گوید  است،  رایانه ای  بازی های  تولید  نوپای 
»این که به جای تمرکز کافی روی پروژه تان فقط 
به رقابت فکر کنید، احتمال موفقیت تان را کم 
می کند. برخی شرکت های نوپا دچار این اشتباه 
بزرگ می شوند و مدام به رقابت فکر می کنند و از 

پرداختن به فعالیت اصلی خود غافل می شوند.«

7. ارزش و اهمیت بازاریابی را از یاد نبرید
بزرگ  یک شرکت  بازاریابی  مدیر  کاسی،  ویل 
از  »بسیاری  رایانه ای می گوید:  بازی های  تولید 
مدیران شرکت های نوپا فکر می کنند اگر ایده 
آنها  به  مشتریان  باشند،  داشته  خوبی  بسیار 
مراجعه می کنند، اما این موضوع در بیشتر موارد 
برنامه ای  باید  دلیل  همین  به  نیست.  درست 
برای معرفی محصول خود به دیگران و ارتباط 

با مشتریان بالقوه خود داشته باشید.

»کسب و کار دیجیتال« چیست؟
رعایت چه نکاتی برای شروع آن الزامی است؟

اقتصادِ دیجیتال
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5 شهری

افزایش ظرفیت های پناهگاه حلقه دره، ایجاد 
های  اندازی گشت  راه  و  پناهگاه های جدید 
پاسخگویی به شهروندان از اقداماتی است که 
به منظور کاهش سگ های بلاصاحب به صورت 

مستمر انجام می شود.

به گزارش دنیای هوادار، احمد خیری در جلسه 
کمیته مشورتی کنترل سگ های بلاصاحب با 
اشاره به اینکه موضوع سگ های بلاصاحب به 
های  و شکایت  تبدیل شده  دغدغه شهروندان 
زیادی در این باره وصول می شود، گفت: سازمان 
مدیریت پسماند با برنامه ریزی مناسب در حال 
ساماندهی سگ های بلاصاحب است و اقدامات 

ویژه ای نیز در دستور کار خود قرار داده است.
وی با بیان اینکه اکیپ های زنده گیری سگ 
های بلاصاحب نسبت به قبل افزایش پیدا کرده 
است، گفت: افزایش ظرفیت های پناهگاه حلقه 
دره، ایجاد پناهگاه های جدید و راه اندازی گشت 
های پاسخگویی به شهروندان از جمله اقداماتی 
های  سگ  تعداد  کاهش  منظور  به  که  است 
بلاصاحب در سطح شهر به صورت مداوم انجام 

می شود.
رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج 

خاطرنشان کرد: از صاحب نظران تقاضا می کنم 
که در موضوع سگ های بلاصاحب کنار سازمان و 
مجموعه مدیریت شهری باشند و همچنان نظرات 

تخصصی و کاربردی خود را ارائه کنند.
جلسه کمیته مشورتی کنترل سگ های بلاصاحب 
با حضور  و  به دعوت سازمان مدیریت پسماند 
شهر  شورای  زیست  محیط  کمیسیون  رئیس 
کرج، رئیس گروه بیماری های سازمان حفاظت 
محیط زیست البرز، مدیرکل دفتر حفاظت محیط 
زیست البرز، رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد کرج، رئیس جامعه دامپزشکان 
البرز و جمعی از از اساتید دانشگاهی و صاحب 

نظران برگزار شد.
خود  های  دغدغه  کارشناسان  نشست  این  در 
را مطرح کردند که افزایش جمعیت سگ های 
بلاصاحب، نگرانی درباره سگ گزیدگی شهروندان، 
انتقال بیماری های مشترک بین انسان و حیوان، 
بکارگیری پیمانکاران صاحب صلاحیت در بخش 
زنده گیری سگ ها، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
به شهروندان درباره بیماری های مشترک بین 
انسان و حیوانات، ایجاد درمانگاه های تخصصی 
برای عقیم سازی سگ های بلاصاحب با نظارت 
پناهگاهای  استانداردسازی  دامپزشکی،  سازمان 

متخصصان  کمک  با  بلاصاحب  های  سگ 
دامپزشکی از جمله موضوعات مهمی بود که مورد 

بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
در پایان بر ضرورت تشکیل جلسات ماهانه کمیته 
مشورتی، تشکیل کمیته اطلاع رسانی با محوریت 
دانشکده دامپزشکی دانشگاه آزاد اسلامی کرج، 
لزوم نگاه یکپارچه استانی و منطقه ای به موضوع و 
لزوم مطالعه جمعیت شناسی سگ های بلاصاحب 

تأکید شد.

مسئولان دو وزارتخانه راه و شهرسازی و آموزش و 
پرورش برای ساخت 1۷۰ هزار واحد مسکونی برای 

فرهنگیان تفاهم کردند.

از پایگاه خبری  به گزارش دنیای هوادار به نقل 
وزارت راه و شهرسازی، وزیر راه و شهرسازی با اعلام 
اینکه تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار واحد مسکونی 
بین وزارت راه و وزارت آموزش و پرورش طی سه 
سال محقق می شود، گفت: فرهنگیانی که در طرح 
اقدام ملی ثبت نام کرده اند در اولویت صاحبخانه 

شدن موضوع تفاهم نامه دو وزارتخانه هستند.
مراسم  در  و شهرسازی  راه  وزیر  اسلامی  محمد 

امضای تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار واحد مسکن 
وزیر  میرزایی،  حاجی  حضور  با  که  فرهنگیان 
آموزش و پرورش در ساختمان دادمان وزارت راه 
با تلاش ها و  و شهرسازی به امضا رسید، گفت: 
فعالیت های سازنده وزیر آموزش و پرورش طرح 
خانه دار شدن فرهنگیان محقق می شود. اسلامی 
افزود: تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار واحد مسکن 
فرهنگیان در سه سال محقق می شود و فرهنگیان 
در برنامه ها و سیاست های دولت برای خانه دار شدن 

قرار دارند.
 وی خاطرنشان کرد: تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار 
که  است  بزرگی  اقدام  فرهنگیان  مسکن  واحد 
امیدواریم تمام شرکت ها و سازمان های زیرمجموعه 
دو وزارتخانه برای تأمین مسکن فرهنگیان نقش 
وزارت  کرد:  تصریح  اسلامی  کنند.  ایفا  را  خود 
آموزش و پرورش ظرف دو هفته اسامی فرهنگیانی 
را که در تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار واحد مسکونی 
و  آموزش  وزارت  و  شهرسازی  و  راه  وزارت  بین 
پرورش هستند، به وزارت راه و شهرسازی بدهد 
تا بتوان اقدامات اولیه اجرایی شدن این طرح را 
محقق کرد. وی ارائه اسامی فرهنگیان را برای اجرای 
این طرح، توزیع مناسب جغرافیایی و سایر الزامات 

اجرای آن عنوان کرد.
احداث  همچون  الگوهایی  داد:  توضیح  اسلامی 
شهرک های فرهنگیان توسعه می یابد و در کل 

کشور تکرار و احداث خواهد شد. به گفته وی، 
و  آموزش  وزارت  در  که  مسکنی  تعاونی های 
لازم  کیفیت  دارای  و  داشته اند  فعالیت  پرورش 
بودند از جمله تعاونی هایی هستند که در موضوع 
این تفاهم نامه از ظرفیت آنها استفاده می شود و 
این تعاونی ها می توانند در طرح، ایفای نقش داشته 
باشند. اسلامی همچنین اعلام کرد چنانچه میزان 
فرهنگیان معرفی شده از سوی وزارت آموزش و 
پرورش حداکثر ظرفیت باشد به تعداد ۴۰۰ هزار 
خانه دار شدن  تا  می شود  اضافه  مسکونی  واحد 

مردم محقق شود.
تفاهم نامه  امضای  نیز  پرورش  و  آموزش  وزیر 
احداث 1۷۰ هزار واحد مسکن فرهنگیان را که با 
همکاری وزارت راه و شهرسازی در مدت سه سال 
خانه دار کردن  برای  اجرا خواهد شد، سرآغازی 
اقشار فرهنگی عنوان کرد و گفت: ۳۵۷ تعاونی 
این  مفاد  اجرای  برای  پرورش  و  آموزش  وزارت 

تفاهم نامه همکاری می کنند.
پرورش  و  آموزش  وزیر  میرزایی  حاجی  محسن 
نیز در مراسم امضای تفاهم نامه احداث 1۷۰ هزار 
واحد مسکن فرهنگیان گفت: اگر معلمان را به عنوان 
سرمایه انسانی و اصلی ترین سرمایه کشور در نظر 
بگیریم باید این واقعیت را بپذیریم که معلمان نقش 
کلیدی و اساسی در ساختن جامعه دارند و باید 

معیشت و رفاه آنها تأمین شود. 

خیری خبر داد:

ایجاد پناهگاه های جدید نگهداری
سگ های بلاصاحب در کرج

آمادگی شورای شهر تهران برای 
تعامل با شورای تأمین، در تعیین 

مکان تجمعات 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه شورای 
شهر برای همکاری با شورای تأمین در زمینه تعیین مکان 
تجمعات عمومی اعتراضی آمادگی دارد تأکید کرد: تعیین 
مکان اجتماعات اعتراضی، صف مردم معترض را از صف آنان 

که بانکها را به آتش می کشند جدا می کند.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، علی اعطا سخنگوی 
شورای اسلامی شهر تهران درباره آمادگی شورای شهر برای 
همکاری با شورای تأمین در زمینه تعیین مکان تجمعات 
عمومی اعتراضی گفت: در دی ماه ۹۶ شورای اسلامی شهر 
تهران مصوبه ای با عنوان »الزام شهرداری تهران به تعیین مکان 
مناسب برای اجتماعات اعتراضی شهروندان« گذراند که حالا 
به هر دلیل با مخالفت هیئت تطبیق مواجه شد و به سرانجام 
نرسید. مصوبه شورای اسلامی شهر تهران تلاشی بود در راستای 
امکان ابراز نارضایتی به شیوه مدنی و مسالمت آمیز و به دور از 

روش های مخربی که به اموال عمومی  صدمه وارد می کند.
سخنگوی شورا ادامه داد: تحلیل کلی ما در شورا این است 
که اختصاص بخشی از عرصه عمومی شهر به عنوان مکان 
اجتماعات اعتراضی، صف مردمی را که به شیوه های مدنی 
و مسالمت آمیز اعتراض می کنند از صف آنان که بانک ها 
و پمپ بنزین ها را به آتش می کشند، جدا می کند. مقام 
معظم رهبری به خوبی فرمودند که آتش زدن فلان بانک 
کار مردم نیست. برداشت شورا این است که برای اینکه صف 
مردم مطالبه گر را از آنان که بانک آتش می زنند و اهداف 
دیگری را دنبال می کنند جدا کنیم، مناسب تر این است 
که بخشی از عرصه عمومی شهر را برای تجمعات مسالمت 
آمیز در نظر بگیریم. چنین عرصه ای در شهر، نه تنها برای به 
منظور تجمعات مطالبه گرایانه، بلکه برای گفتگوی مسالمت 
آمیز میان مردم معترض و مطالبه گر از یک سو و تصمیم 

گیران از سوی دیگر؛ فضای مناسبی در اختیار می گذارد.
وی افزود: اصل ۲۷ قانون اساسی به عنوان یک اصل مترقی، 
تشکیل اجتماعات و راهپیماییها بدون حمل سلاح را به 
شرط آنکه مخل به مبانی اسلام نباشد، آزاد دانسته است و 
مصوبه دی ۹۶ شورا با عنوان »الزام شهرداری تهران به تعیین 
مکان مناسب برای اجتماعات اعتراضی شهروندان« اقدامی 
در راستای این اصل مترقی قانون اساسی بود که با اعتراض 

هیئت تطبیق مصوبات، بی نتیجه ماند.
اعطا با بیان اینکه شورا آمادگی دارد در تعامل با شورای تأمین و 
استانداری، در تعیین مکان های مناسب تجمعات همکاری کند 
افزود: باید به این نکته توجه داشت که بر اساس بند ۶ ماده 11 
قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی، تصمیم گیری 
در خصوص برگزاری تجمعات و راهپیماییها بر عهده کمیسیون 
ماده 1۰ احزاب است و از سویی شوراهای تأمین وظیفه دارند 
محلهای مناسبی را برای برگزاری اجتماعات و راهپیمایی های 
قانونی تعیین کنند. از این منظر، مدیریت شهری آمادگی دارد 
که در تعامل با استانداری و شورای تأمین، در رابطه با شناسایی، 
انتخاب و آماده سازی محلهای مناسب به عنوان مکان برگزاری 

اجتماعات اعتراضی، همکاری کند.
وی افزود: همانگونه که در مصوبه هیئت دولت )خرداد ۹۷( نیز 
اشاره شده است در انتخاب محل برای چنین منظوری برخی 
معیارها نظیر قابلیت دسترسی، وسعت و تناسب با جمعیت، 
امکان دیده شدن و شنیده شدن، عدم اخلال جدی در امور 
جاری شهروندان و خدمات رسانی به مردم، عدم ایجاد انسداد 
در معابر اصلی، وجود فاصله مناسب از اماکن دارای ردههای 
حفاظتی اهمیت دارد. با توجه به اینکه شوراهای شهر و مدیریت 
شهری، ویژگیها و ظرفیتهای فضاهای عمومی شهر را به خوبی 
می شناسند و به ابعاد مختلف آن احاطه دارند، می توانند در 
صورت لزوم در تعیین محل تجمعات همکاری لازم را با شورای 

تأمین استان داشته باشد.

خبر

تفاهم وزارتخانه های راه وشهرسازی و آموزش وپرورش؛
ساخت 170 هزار واحد مسکونی برای فرهنگیان
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محمدحسین سیفی

»کمدی« در سینمای ایران حال و روز خوبی ندارد. 
امروز، آثاری زیر پرچم »کمدی« تولید می شوند که 
از هر نظری به آن ها نگاه کنید فاقد هرگونه ارزشی 
هستند. این مسأله تبدیل به عادت فیلمسازان به 
ظاهر کمدی سینمای ایران شده است که اتفاقات 
ترند و روی بورس جامعه ایران را در قالب صحنه 
هایی که شاید هیچ ربطی هم به ساختار فیلمشان 
نداشته باشد وارد می کنند تا شاید تأثیرگذار ظاهر 
برای  که  هایی هستند  آن  هم  بدتر  آن  از  شوند. 
گرفتن خنده به هر قیمتی، از انجام هیچ کاری هیچ 
ابایی ندارند و ممکن است شنیع ترین رفتارها را هم 
که احتمالا در فیلمنامه اصلا وجود ندارد را جلوی 
دوربین به نمایش در بیاورند به صرف اینکه شاید با 
آن بتوانند خنده بگیرند. اما خب واقعیت این است 
که هیچکدام از این ها خروجی کمدی نمی دهند و 
صرفا زیر پرچم کمدی که برای سازندگانش پرچم 
بسیار بزرگی است، سینه می زنند تا هر ابتذالی که 
دلشان می خواهد را به خورد مخاطب دهند. چیزی 
کمدی  عنوان  تحت  ایران  سینمای  در  امروز  که 
تاریخ سینمای کمدی  بینیم در هیچ کجای  می 
جای ندارد و فقط یک »موج سواری« صرف روی 

جریانات جامعه است.
شاید اگر بپرسید آخرین فیلم های کمدی خوبی 
که در سینمای ایران تولید شده اند به چه زمانی باز 
می گردد، هیچکس جوابی زودتر از سال های ۹۲ و 
قبل آن ندهد! که مثال هایشان احتمالا »ورود آقایان 
ممنوع« یا »من دیه گو مارادونا هستم« یا حتی با 
کمی اغماض»سن پطرزبورگ« است. یعنی تقریبا 
۵-۶ سال است که سینمای ایران گرفتار این جریان 
موج سواری است که از دلش یک کمدی با حساب 
کتاب خارج نمی شود اما وقتی قرار است از ژآنر آن ها 
آن ها می  برچسب »کمدی« روی  صحبت شود، 
خورد. این مدت، زمان زیادی است برای سینمایی که 

زمانی به راحتی کمدی های خوبی مانند 
»مکس« و... تولید می کرد.

دقیق  طور  به 
مشخص نیست 
نقطه  چه  که 

در  عطفی 
ی  سینما

ایران باعث شد 
فیلمسازان  تا 

جای  به 

ساختن کمدی به ساختن آثار این چنینی روی 
بیاورند. اگر از خودشان بپرسید احتمالا عده ای 
خواهند گفت که »مردم نیاز به شادی هم دارند« 
که در جواب این دسته تنها باید گفت که مردم 
نیاز به شادی دارند اما قطعا نیاز به ابتذال ندارند. 
یا عده ای دیگر می گویند که »نیاز جامعه امروز 
ساختن چنین فیلم هایی است و مخاطب ایرانی 
برای این فیلم ها کف و سوت می زنند«. سخنی که 
چندان گزافه به نظر نمی رسد چرا که وقتی آمار 
فروش این فیلم ها را می بینی و در سالن با مردم 
این فیلم ها را تماشا می کنی، به نتایجی جز این 
شاید دست پیدا نکنید. اما مسأله دقیقا اینجاست 
این  به  رفته  رفته  باید  ایران چرا  مردم  ذائقه  که 
سمت کشیده شود؟ مردم که خود به خود اینگونه 
نشده اند یا خود به خود دلشان هوس ابتذال نمی 
کنند. دو حالت بیشتر ندارد ؛ یا به خوبی از خطر 
چیزی که تماشا می کنند آگاه نیستند و یا یک 
نیرویی از یک برهه تاریخی به بعد سعی داشته تا 

ذائقه مردم را به این جنس تغییر دهد.
نکته دوم تا حد زیادی محتمل تر به نظر می رسد. 
ای  زباله  دیدن  برای  مردم  امروز  اگر  حال  هر  به 
و دست می شکنند،  مانند »رحمان 1۴۰۰« سر 
روزگاری بود آثار بهرام بیضایی و کمدی هایی مانند 
»مارمولک« پر فروش ترین فیلم های سال بودند و 
برای تماشای آن ها صف های طولانی تشکیل می 
شد. به هر حال طبیعی است که این جامعه یک 
روندی را از نقطه تا امروز طی کرده باشد. روندی 
که بیراه نیست اگر بگوییم که از اواخر دهه هشتاد 
کلید خورد و تا امروز هم ادامه داشته است و به نظر 
می رسد که امروز داریم میوه های این روند را می 

چینیم و تماشا می کنیم.
وقتی از »نیرو«یی برای ساخته شدن این جنس آثار 

صحبت می کنیم، مقصودمان یک چیز 
ماوراءالطبیعه یا عجیب نیست. به 

این فکر کنید که یک خواست 
اجتماعی و بالا دستی یا حتی 
آثار  این  تولید  برای  حاکمیتی 
و  بارها  اینکه  کما  دارد  وجود 
بارها در رسانه ملی هم گفته 

دارند  نیاز  »مردم  که  شود  می 
شاد باشند« و از اینجور جملات 

دهان  از  که  شیک 

هرکسی در می آید تا زیر بار معنایی آن بتواند هر 
چه دلش خواست تولید کند غافل از اینکه ممکن 
است هر اثری تولید شود و این جمله چقدر می تواند 
خطرناک باشد. اما خب قطعا آن کسانی که این را 
منظم در برنامه ها می گویند، هدفی پشت صحبت 
هایشان خوابیده است که ساخته شدن این آثار را 
تشویق و ترویج کنند. قصد نداریم کسی را متهم 
کنیم؛ شاید اصلا »ناخواسته« ترویج چنین جملاتی 

منجر به این سمت رفتن آثار هنری شده باشد.
 اما خب اگر »ناخواسته« هم باشد علت دامن زدن به 
آن را متوجه نمی شویم. بدین معنا که هیچ تلاشی 
برای جلوگیری از ادامه این روند هم وجود ندارد و تازه 
هر روز آثار و سازندگانی که به این حیطه و ابتذال وارد 
شوند، روز به روز فربه تر شده و بیشتر دیده می شوند. 
گویی که اصلا یک حمایت برای آثار این چنینی 
وجود دارد و یک بودجه و مجوز جداگانه برایشان 
در وزارت فرهنگ و ارشاد تعریف شده وگرنه چطور 
ممکن است که این همه آثار مبتذلی که سرشان به 
تن شان نمی ارزد نه تنها مجوز ساخت بگیرند بلکه در 
بهترین سالن های کشور هم اکران بگیرند و هیچکس 
نتواند بگوید بالای چشم شان ابروست. نکته جالب 
توجه اینجاست که اگر دقت کرده باشید در چند 
سال گذشته )به خصوص دو سال اخیر(، اگر از ماه 
های عزاداری فاکتور بگیریم هیچ ماهی را نمی توانید 
پیدا کنید که یکی از همین فیلم های این چنینی 
روی پرده سینماها قرار نداشته باشد و این آثار مبتذل 
یکی از انتخاب های مخاطبین در سبد فرهنگی شان 

نباشند. 
همین حالا هم که این مطلب را می خوانید یکی 
از همین کمدی هایی که اگر نگوییم مبتذل است 
حداقل اثر قابل دفاعی نیست به نام »مطرب« روی 
پرده قرار دارد. و جالب تر اینجاست که رقیب این 
فیلم در اکران آبان و آذر فیلم »چشم و گوش بسته« 
است. کدام فیلم در رسانه ها، بیلبوردهای شهری 
و.... از حمایت بیشتری برخوردار بوده است؟ حال 
آنکه »چشم و گوش بسته« یک کمدی آبرومندی 
است که به تمامی قواعد این ژآنر پایبند است و 
حتی لحظه ای به سمت ابتذال کشیده نمی شود 
اما ماجرا اینجاست که یک خواست اجتماعی وجود 
دارد که »مطرب« بیشتر دیده شود و بیشتر سر و 

هیچکس  کند.  صدا 
نظر  از  هم 

کند.  نمی  فروشی  کم  اسمش  آوردن  و  تبلیغاتی 
حال آنکه فیلم هایی مانند »چشم و گوش بسته« 
باید حداقل به عنوان »فیلمی که مردم را شاد کند« 
معرفی شوند اما این اتفاق نمی افتد و خیلی زود این 

آثار محو می شوند.
ظاهرا در شرایط فعلی هیچکس ناراضی هم نیست. 
مخاطب که به قول آقایان کیف می کنند، فیلمسازان 
هم پولشان را در می آورند، مسئولان هم که کسی تا 
وقتی با آن ها کاری نداشته باشد خیلی سخت نمی 
گیرند. آن هایی هم که در تلویزیون و برنامه »هفت« 
و... فقط می آیند شعار می دهند میروند خودشان 
متولیان این امر هستند اما طلبکارانه سخن می کنند! 
در این شرایط ظاهرا فقط ما ناراضی هستیم که ما هم 
سعی می کنیم دست روی گوش ها و چشم هایمان 

بگذاریم.

آسیب شناسی »سینمای کمدی« با نگاه به فیلم های »چشم و گوش بسته« و »مطرب«؛

حال و روزِ ناخوش ؛ فیلمسازانِ سرخوش!

یک دیدگاه

شاید اگر بپرسید آخرین 
فیلم های کمدی خوبی که 

در سینمای ایران تولید شده 
اند به چه زمانی باز می گردد، 

هیچکس جوابی زودتر از سال 
های 92 و قبل آن ندهد! که 
مثال هایشان احتمالا »ورود 

آقایان ممنوع« یا »من دیه گو 
مارادونا هستم« یا حتی با کمی 

اغماض»سن پطرزبورگ« 
است. یعنی تقریبا 5-6 سال 

است که سینمای ایران گرفتار 
این جریان موج سواری است 

که از دلش یک کمدی با 
حساب کتاب خارج نمی شود 

اما وقتی قرار است از ژآنر 
آن ها صحبت شود، برچسب 

»کمدی« روی آن ها می خورد.
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روزنامه فناوری

سازمان نظام صنفی رایانه ای در پی قطعی اینترنت 
در کشور اعلام کرد: هفته گذشته روزهای سختی 
را در کشور عزیزمان پشت سر گذاشتیم، روزهایی 
و  اطلاعات  فناوری  بخش  برای  آن  تلخی  که 
اینترنت  به  دسترسی  قطع  دلیل  به  ارتباطات 

بین الملل صد چندان بود.

سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور )نصر( در خصوص 
قطع اینترنت کشور طی هفته گذشته، بیانیه ای صادر 
کرد و به شرح جزئیات مشکلاتی پرداخت که در این 
مدت برای فعالان حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 

پیش آمده است.
در این بیانیه آمده است: در سطح جهانی، کشورها در 
رقابتی شدید برای گرفتن سهم بیشتر از بازار فناوری 
پرسودترین  از  یکی  به عنوان  ارتباطات،  و  اطلاعات 

صنایع فناورانه جهانی هستند.
زیرساخت های  توسعه  با  نیز  ایران  در  که  صنعتی 
ارتباطی و دسترسی عموم جامعه به اینترنت پهن 
باند، وارد زندگی مردم شده و با بالا بردن بهره وری 
اقتصادی و اجتماعی، تحولی شگرف را در زندگی 
روزمره آن ها ایجاد کرده است به نحوی که با وجود 
سال های  در  صنعتی  بخش های  اکثر  منفی  رشد 

رکود تورمی اخیر، این بخش رشد مثبت بیش از 
۶ درصدی و افزایش قابل توجه اشتغال زایی را تجربه 
کرده است. دورنمای روشنی که باعث شده است تا 
بیشترین چشم امید در توسعه اقتصاد بدون نفت 

کشور به این حوزه باشد.
سازمان نصر با اشاره به این که هفته گذشته روزهای 
گذاشتیم،  سر  پشت  عزیزمان  کشور  در  را  سختی 
روزهایی که تلخی آن برای بخش فناوری اطلاعات 
اینترنت  به  دسترسی  قطع  دلیل  به  ارتباطات  و 
تصمیم  این  متاسفانه  و  بود  چندان  بین الملل صد 
صدمات زیادی به این بخش وارد کرد، افزود: اختلال 

قطعی  دلیل  به  سازمانی  بین  ارتباطات  در  جدی 
سرویس های مدیریت سازمانی و ارتباطی مانند ایمیل، 
سرویس های  تخصصی،  و  عمومی  پیام رسان های 
آنلاین مدیریت پروژه، صفحات گسترده،  عدم آمادگی 
فنی اکثر سرویس دهندگان متوسط و کوچک، وجود 
اختلال در خدمات کسب وکارهای بالغ تر که از لحاظ 
آمادگی کافی داشتند ولی سایر سرویس های  فنی 

داخلی مورد نیاز آن ها پاسخگو نبودند.

سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور:

تلخی قطع اینترنت برای بخش فناوری، صد چندان بود

7

مانده تسهیلات بانکی در پایان مرداد 98 به 1۶ هزار 
و 89  هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به مدت 
مشابه پارسال حدود 20 درصد افزایش یافته است.

مانده  وضعیت  آخرین  مرکزی،  بانک  گزارش  به 
و  بانک ها  ارزی  و  ریالی  تسهیلات  و  سپرده ها 
مؤسسه های اعتباری در پایان مردادماه سال 1۳۹۸ 
حاکی از آن است که مانده کل سپرده ها به ۲۲۶۳۰ 

هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به مدت مشابه 
پارسال ۲۷.۴ درصد و نسبت به اسفند ۹۷ حدود ۹.۵ 

درصد افزایش یافت.
بیشترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده 
1۲۲۲۲ هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ مربوط به 
استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۶۰ هزار میلیارد 

ریال است.
مانده کل تسهیلات نیز حدود 1۶۰۸۹ هزار میلیارد 

ریال است که نسبت به دوره مشابه سال قبل ۲۰.۲ 
درصد  و نسبت به پایان سال قبل ۶.۶ درصد افزایش 

داشته است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده 
قانونی ۷۹.۳ درصد است که نسبت به پایان مرداد 
ماه 1۳۹۷ حدود ۴.۹ درصد کاهش و نسبت به 
را  کاهش  درصد  دو  معادل   1۳۹۷ اسفند  پایان 

نشان می دهد.

با اعلام »بانک مرکزی«:

افزایش 2۰ درصدی مانده تسهیلات بانکی
خبر اول

شرکت نانوگرافن با همکاری شرکت سولار کوارتز 
همکاری  با  تا  کرده  امضاء  قراردادی  تکنولوژیز 
یکدیگر روی توسعه پنل های خورشیدی تقویت 

شده با نانومواد کار کنند.

توسعه  از ستاد  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
 Solar( فناوری نانو، شرکت سولار کوارتز تکنولوژیز
توافق نامه مشترک   )Quartz Technologies
برای سرمایه گذاری با شرکت نانوگرافن امضا کرد. قرار 
است شرکت سولار کوارتز تکنولوژی تغییر نام داده و 
 Graphene( با نام تجاری گرافن سولار تکنولوژیز
Solar Technologies &( و با نام اختصاری 

GSTX فعالیت کند.
سرمایه گذاری  برنامه  یک  نانوگرافن  و  کوارتز  سولار 
مشترک را آغاز کرده اند تا با همکاری یکدیگر روی 
توسعه محصولات جدید خورشیدی مبتنی بر گرافن کار 
کنند. در این برنامه قرار است از گرافن برای بهبود کارایی 

پنل های خورشیدی بیش از ۴۰ درصد استفاده شود.
نانوگرافن یکی از تولیدکنندگان برجسته گرافن بوده 
که ۲۰ سال سابقه تولید پنل های خورشیدی را دارد. 
این شرکت ۳ سال پیش موفق شد اولین کارخانه  
تولید گرافن خود را در نیویورک راه اندازی کند. در این 

کارخانه با روشی زیست سازگار، گرافن تولید می شود.
راجر می از GSTX می گوید که این شرکت قصد دارد 

از تجربیات و دانش گسترده  خود در شرکت سولار 
کوارتز استفاده کند تا در نهایت، مواد مناسب برای 
پنل های خورشیدی سیلیکونی تولید شود و با این کار 

پنل های با کارایی بالا ساخته شود.
اولیه خود را  GSTX  خوشحال است که جایگاه 
به  عنوان یک شرکت پیشگام در دنیای به سرعت 
ترکیب  از  این شرکت  فراهم کند.  در حال تحول، 
گرافن و مواد مورد استفاده در پنل های خورشیدی 
برای افزایش حساسیت و ظرفیت تولید انرژی در این 

پنل ها استفاده می کند.
هدف از این مشارکت، توسعه مواد ترکیبی از گرافن 
و سیلیکون بوده تا موادی به  دست آید که پیش از 

این وجود نداشته است. GSTX یکی از شرکت های 
بوده  خورشیدی  پنل های  ساخت  بخش  در  موفق 
که با استفاده از کوارتز بسیار خالص اقدام به تولید 

سلول های فتوولتائیک می کند.

توسعه پنل خورشیدی تقویت شده با نانومواد
فناوری

محققان مؤسسه علوم و فناوری اسپانیا دریافتند 
در  واقع  دالول  زمین گرمایی  حوضچه های  در 
اتیوپی که بسیار نمکی و فوق اسیدی هستند، 

هیچ گونه حیاتی یافت نمی شود.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه خبری ساینس 
دیلی، تحقیقات نشان می دهد با وجود اینکه موجودات 
زنده و به ویژه میکروارگانیسم ها توانایی شگفت انگیزی 
در سازگاری با خشن ترین محیط های موجود در سیاره 
زمین را دارند، هنوز هم مکان هایی وجود دارند که هیچ 

موجودی قادر به ادامه حیات در آن نیست.
دهانه  یک  در  دالول  زمین گرمایی  حوضچه های 
آتشفشانی نمکی قرار دارند که از آن گازهای سمی 
متصاعد می شود و آب موجود در آن در اثر فعالیت های 

زمین گرمایی دائما در حال جوش است.
این منطقه یکی از خشن ترین محیط های زمین است 

و دمای روزانه آن در وسط فصل زمستان به ۴۵ درجه 
سانتیگراد می رسد. این منطقه دربرگیرنده مجموعه ای 
از حوضچه های بسیار نمکی و بسیار اسیدی است که 

PH برخی از آن ها منفی است.
امکان  منتشر شد،  تحقیقاتی که سال گذشته  در 
حیات برخی از میکروارگانیسم ها در چنین شرایطی 

مورد توجه محققان قرار گرفت و نویسندگان، این 
محیطی  شرایط  از  نمونه ای  عنوان  به  را  منطقه 
درآمده  حیات  سیطره  تحت  که  سخت  بسیار 
است، معرفی کردند. اما اکنون محققان اروپایی با 
نمونه گیری بسیار بیشتر از تحقیقات پیشین، تجزیه 
و تحلیل نمونه ها در محیط های بسیار کنترل شده 
و استفاده از تجهیزات آزمایشگاهی دقیق تر، نشان 
دادند که چنین نیست و هیچ موجود زنده ای در این 

حوضچه ها یافت نمی شود.
 Nature نشریه  در  تحقیقات  این  کامل  گزارش 

Ecology & Evolution منتشر شده است.

محققان مؤسسه علوم و فناوری اسپانیا کشف کردند؛

سرزمینی که فاقد هرگونه حیات است!

محیط زیست
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»دنیای هوادار« از معمای نیمکِت داغ تیم ملی گزارش می دهد؛

کوتاه اما ترسناک: برانکو در راه تیم ملی!
آیا »پروفسور« خاصیت دیگری هم جز »سم پاشی« دارد؟

گزارش ورزشی

محمدحسین سیفی - خبر کوتاه بود و تأسف برانگیز. 
»برانکو ایوانکوویچ، سرمربی سابق تیم ملی و پرسپولیس، 
جانشین مارک ویلموتس در تیم ملی خواهد شد«! 
همین یک جمله ای که در چند روز گذشته میان 
تاکنون  و  شد  می  دست  به  دست  رسانه  اصحاب 
فدراسیون هم به آن واکنشی نشان نداده، مصداق بارز 
شرایط کنونی فوتبال 
تحت  کشور 
ی  هبر ر
نِ  یا قا آ

فدراسیون نشین است. هیچ چیز در فوتبال ایران صورت 
و روی خوشی ندارد حتی »شایعاتی« که از آن درز پیدا 
می کند! در شایعات هم نمی توانیم رویا داشته باشیم 
و حداقل خبر آمدن »آرسن ونگرِ« بیکار یا... را به تیم 
ملی بشنویم! ما که سه میلیون یورو پول بی زبان را 
)حتی در حد شایعه( داریم خرج آن مرد بلژیکی می 
کنیم تا برایمان در زمین مهاجم ردیف کند! چرا با این 
پول سراغ امثال بیلسا و... نمی رویم که حداقل ساختار 
فوتبال کشورمان را تغییر دهند و بنیادی مسائل فوتبال 
را زیر و رو کنند؟ قصد 
نگارنده اصلا این نیست 
مارک  به  نباید  که 
ویلموتس فرصت داد و 
در شرایط فعلی از او حمایت 
نکرد، نه اصلا! بلکه می گوییم حالا که 
قرار است شایعه پراکنی دور نیمکت تیم ملی 
اتفاق بیفتد، چرا کماکان گزینه اول و آخر مملکت و 

روزنامه ها برانکو ایوانکوویچ است؟
دوره قبلی که برانکو از جام ملت های ۲۰۰۳ تا 
جام جهانی ۲۰۰۶ روی نیمکت تیم ملی ایران 
نشسته بود را به خاطر بیاورید؛ آن نسلی طلایی 
را با امثال »مسعود شجاعی«، »جواد نکونام«، 
»فریدون زندی«، »علی کریمی«، »مهدی 
»علی  هاشمیان«،  »وحید  کیا«،  مهدوی 
دایی« و... را در دست داشت اما در نهایت 
کار به جایی رسید که پس از جام جهانی 
از آلمان به تهران بازنگشت! تا سال ها 
هم بخاطر »مسائل مالیاتی« و... حتی 
برای »تفریح« هم پایش را در کشور 
دومش! )به قول خودِ پروفسور( نمی گذاشت 
و به قولی شرایط برای او طوری رقم خورد که به نظر 
می رسید اگر کلاهش هم اینجا می افتاد دیگر باز 

نمی گشت! 
حال البته از حق نگذریم روزی که بدهی های مالیاتی 
اش را باشگاه پرسپولیس صاف کرد و برای هدایت این 
باشگاه به ایران باز گشت، یک دوره موفق سه ساله 
را به طور مشخص در »لیگ برتر« ایران سپری کرد 
و توانست یک سه گانه قهرمانی متوالی جذاب را در 
تاریخ این باشگاه رقم بزند. اما آیا این همه انتظاری 
از  مان پس  ملی  تیم  از سرمربی  باید  ما  که  است 
»کارلوس کی روش« داشته باشیم؟ اینکه آن مربی 
توانسته باشه سه بار قهرمان لیگ برتر شده باشد؟ پس 
چرا »امیر قلعه نویی« یا »زلاتکو کرانچار« را نمی آوریم 
که اتفاقا حتی از برانکو هم قیمت ارزان تری دارند. 
مسأله ما بازی با اسم ها نیست بلکه مسأله سه چیز 

است که در ادامه به تفضیل به آن می پردازیم:
اساسا چنین شایعه  باید  این که چرا  از همه  اول 
خطرناک و روحیه خراب کنی در اردوی تیم ملی 
باشد؟ مگر مدیر  ایران وجود داشته  و رسانه های 
روابط عمومی فدراسیون در برنامه زنده تلویزیونی 
به صراحت اعلام نکرد که از مارک ویلموتس تمام و 

کمال حمایت می شود و نباید اجازه هیچ گونه شایعه 
پراکنی ای داده شود؟ پس چه شد؟ چرا رسانه هایی 
که به نظر می رسید سابقا هم زیر نظر برانکو فعالیت 
می کنند، در شرایطی که برانکو اصلا ایران نیست و 
خودش هم حتی از این مذاکره ابراز بی اطلاعی کرده 
سنگ او را به سینه می زنند و برای او خوش رقصی 
می کنند؟ یا به قول سرمربی سابق مان کارلوس کی 
روش، در اردوی تیم ملی »سم پاشی« می کنند! 
به خوبی سنگ هایی که  پرتغالی  پیرمرد  آن روز 
لای چرخ می انداختند را دیده و درک کرده بود 
و می دانست وقتی تیم نتیجه می گیرد و علیه اش 
حاشیه بوجود می آید و رسانه ها حمایت نمی کنند، 
درست  باشد.  تواند  نمی  پاشی«  »سم  جز  چیزی 
است که دو بازی تیم ملی نتیجه نگرفته، اما اتفاقا 
در شرایط فعلی است که ملی پوشان نیاز بیشتری به 
این دارند که پشتشان گرم باشد و مطمئن باشند که 
حداقل کسی که امروز روی نیمکت نشسته، فردا هم 
جایگاهش را حفظ می کند تا با اطمینان از او حرف 
شنوی داشته باشند. پس چرا در چنین شرایطی، 
رسانه ها بیهوده )شاید هم هدفمند!( ساز دیگری را 

برای نواختن کوک می کنند؟
دومین مسأله ای که وجود دارد خود آن شخصی 
نزدیک  او  به  را  ملی  تیم  نیمکت  بسیار  که  است 
یادمان  ایوانکوویچ«. هنوز  یعنی »برانکو  دانند  می 
نرفته که در آخرین تجربه مربیگری خود چه گلی 
کاشت و به یادگار گذاشت در حدی که هیچ تیمی 
در لیگ عربستان به دستور فدراسیون فوتبال این 
کشور، اجازه ندارد که برانکو را روی نیمکت خود 
بنشاند! این افتضاحی بزرگتر برای یک مربی محسوب 
می شود؟ فکر نکنید که برانکو مشکل اخلاقی یا کار 
عجیب غریبی در عربستان کرده که باعث شده دیگر 
او را در فوتبال عربستان راه ندهند. بلکه او تنها به 
خاطر نتایج ضعیفی که با الاهلی در لیگ این کشور 
و لیگ قهرمانان آسیا گرفت و دستمزدی بالغ بر دو 
میلیون یورو به جیب زد، چنین قانونی برایش وضع 
شده است! بدین معنا که برانکو در فوتبال عربستان 
جز ضرر مالی عایدی برایشان نداشته است! حال ما 
بیاییم با منطق این که برانکو پرسپولیس را با آن همه 
و... قهرمان کرده  از دولت  حمایت مالی و معنوی 
است، بکنیم سرمربی تیم ملی؟ مگر از میراث کی 
روش حداقل یک جو آبرو برایمان باقی نمانده که 
روی آن بتوانیم گزینه های بهتری را نزدیک تیم ملی 
ببینیم؟ مگر همین ویلموتس را با میراث کی روش 
نیاوردیم و ویلموتس در اولین مصاحبه به صراحت 
نگفت که به خاطر »ساختمان پک« هدایت تیم ملی 
را بر عهده گرفته است؟ به نظرم شاید چندان جالب 
نباشد که این میراث را حتی برای »شایعه« هم به 
دست کسانی بسپاریم که جز سم پاشی هیچ نقشی 

نداشته است.
تنها متوجه »فدراسیون« فوتبال  اما مسأله سوم  و 
است. تنها ارگانی که باید چنین شرایطی را مدیریت 

کند، پشت سرمربی انتخابی اش را بگیرد و اجازه دامن 
زده شدن به هیچ شایعه ای را ندهد اما همواره در 
چنین مواقعی منفعل ترین نهاد موجود است! حتی در 
زمان کی روش هم با وجود اینکه وی نتایج درخشانی 
با تیم ملی می گرفت، اما صحبت های سرمربی شدن 
برانکو میان اصحاب رسانه دست به دست می شد و 
اتفاقا همان موقع همین رسانه هایی که امروز خبر 
سرمربی شدن برانکو در آینده را منتشر می کنند، 
چنین اخباری را دست به دست می کردند و به خیال 

خودشان »ترند« می شدند.
کوچک ترین نقش فدراسیون در چنین شرایطی این 
است که موضع اش را در وهله اول مشخص کند. یعنی 
اگر مدیر روابط عمومی فدراسیون خبر از حمایت از 
ویلموتس می دهد، این جمله فصل الخطاب باشد 
شایعه  که  حال  نشود.  داده  پراکنی  شایعه  اجازه  و 
ها پخش شده اند، فدراسیون حداقل موضع اش را 
مشخص کند و اجازه باقی ماندن این شایعات حول 
نیمکت تیم را ندهد. ساده ترین کار ممکن که اتفاقا از 
آقایان خوب هم بر می آید، انجام یک مصاحبه کوتاه 
گذری و نشر آن در رسانه ها است. قطعا تاکنون بارها 
دفاتر روزنامه و... با فدراسیون تماس گرفته اند اما وقتی 
چیزی منتشر نمی شود یعنی حتما فدراسیون به 

خودش زحمت انجام همین را هم نمی دهد.
درست است که ویلموتس تا کنون با تیم ملی نتایج 
خوبی کسب نکرده، اما صحبت از جانشین او آن هم 
در شرایط فعلی که تنها سه ماه تا بازی بعدی تیم 
ملی در دور اول مقدماتی فرصت باقی مانده کمی به 
شوخی می ماند. نه تنها انگیزه را از خود ویلموتس 
سلب می کند بلکه ملی پوشان را هم به پیروی نکردن 
از او مجاب می کند. و این خاصیت چیزی جز »سم 

پاشی« نیست.

درست است که ویلموتس 
تا کنون با تیم ملی نتایج خوبی 

کسب نکرده، اما صحبت از 
جانشین او آن هم در شرایط 
فعلی که تنها سه ماه تا بازی 

بعدی تیم ملی در دور اول 
مقدماتی فرصت باقی مانده 

کمی به شوخی می ماند. نه تنها 
انگیزه را از خود ویلموتس سلب 
می کند بلکه ملی پوشان را هم 

به پیروی نکردن از او مجاب 
می کند. و این خاصیت چیزی 

جز »سم پاشی« نیست.


